

## СОДЕРЖАНИЕ

Российский историк-скандинавист В. Е. Возгрин. Поздравление с 80-летним юбилеем. . . . . 10

Библиография научных трудов профессора В. Е. Возгрин / составитель Т. Н. Гончарова. . . . . 13

### ИСТОРИЯ НОВОГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДНОЙ ЕВРОПЫ И АМЕРИКИ

*Сидоренко Л. В.* «Дело Эшби» и границы контрреволюционности английского парламента по итогам Славной революции . . . . . 30

*Демичева Т. М.* Книга и разум в «Энциклопедии» Дидро и Д'Аламбера . . . . . 43

*Тарелко В. М., Ушаков В. А.* Политика США в отношении декларации о «вооруженном нейтралитете» 1780 года. . . . . 53

*Петрова А. А.* Российско-испанские отношения от Крымской войны до окончания Первой мировой войны (по материалам Российского государственного исторического архива) . . . . . 65

*Гончарова Т. Н., Ягубов А. Х.* Феномен западного колониализма на страницах газеты «Восточное обозрение» . . . . . 87

### ИСТОРИЯ НОВЕЙШЕГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДА

*Петров П. В.* Разведывательно-диверсионные операции Краснознаменного Балтийского флота в районе Стрельны в августе–октябре 1943 года . . . . . 105

*Виватенко С. В., Сиволап Т. Е.* Болеслав Коминек — священник, при-  
миравший поляков и немцев . . . . . 121

*Пардон И., Пардон М.* Проект биографического портрета С. И. Тюль-  
панова в Берлине . . . . . 136

**ИСТОРИОГРАФИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ,  
МЕТОДЫ ИСТОРИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ**

*Возгрин В. Е.* Летописцы и хронисты Швеции . . . . . 151

*Стецкевич М. С.* Новейшие исследования по истории Оксфордского  
движения . . . . . 172

*Николаев Н. И.* Отечественная историография Тартуского мирного  
договора между Финляндией и Советской Россией . . . . . 192

**РЕЦЕНЗИИ**

*Смолин А. В.* Советские спецслужбы в борьбе с контрреволюцией.  
Современное прочтение . . . . . 203

*Требования к подаче материалов в журнал.* . . . . . 210

## CONTENTS

Russian historian of the Scandinavian countries Prof. V. E. Vozgrin. Our congratulations on the 80th anniversary . . . . .	10
Bibliography of the scientific works of Prof. V. E. Vozgrin / compiler Docent T. Goncharova . . . . .	13

### MODERN HISTORY OF WESTERN EUROPE AND AMERICA

<i>Sidorenko L. V.</i> “The case of Ashby” and the boundary of the counter-revolution of the house of Commons of the English parliament following the Glorious revolution . . . . .	30
<i>Demicheva T. M.</i> The Book and the Mind in the Encyclopédie of Diderot and D’Alembert. . . . .	43
<i>Tarelko V. M., Ushakov V. A.</i> United State policy to declaration on “Armed neutrality” of 1780. . . . .	53
<i>Petrova A. A.</i> Russian-Spanish relations from the Crimean war till the end of the First World War (on materials of the Russian State Historical Archive) . . . . .	65
<i>Goncharova T. N., Yagubov A. Kh.</i> Phenomenon of the Western colonialism on the pages of the paper “Vostochnoe obozrenie”. . . . .	87

## CONTEMPORARY HISTORY OF WESTERN COUNTRIES

*Petrov P. V.* Reconnaissance and sabotage operations of the Red Banner Baltic Fleet in the Strelna region in August – October 1943 ..... 105

*Vivatenko S. V., Sivolap T. E.* Boleslav Kominek — a priest, reconciling Poles and Germans ..... 121

*Pardon I., Pardon M.* Project of a biographical portrait of S. I. Tyulpanov in Berlin. .... 136

## HISTORIOGRAPHY, CRITICAL STUDY OF SOURCES, METHODS OF HISTORICAL RESEARCH

*Vozgrin V. E.* Scriptures and chronists of Sweden ..... 151

*Stetskevich M. S.* The recent studies of the history of the Oxford movement. 172

*Nikolaev N. I.* Domestic historiography of the Tartu peace treaty between Finland and Soviet Russia. .... 192

## REVIEWS

*Smolin A. V.* Soviet special services in the fight against counter-revolution. Modern reading. .... 203

*Requirements for submitting materials to the journal* ..... 210